

A bi-monthly human rights and democracy publication of the United Nations Centre for Human Rights and Democracy in Central Africa
N°. 46 du 16 février 2011

Central Africa: 2011 will test the willingness of respective sub regional governments to walk on the path of true democratic practice



Dear readers,

At the beginning of this year 2011, it gives me infinite pleasure to wish you all a happy New Year and much success in your efforts to promote and protect human rights and democracy in the Central African sub-region. I also use this opportunity to thank you all for your collaboration and commitment to the promotion of human rights throughout 2010.

Your overwhelming involvement in the celebration of the 62nd anniversary of the Universal Declaration of Human Rights and Human Rights Day on 10 December 2010 is proof of this commitment. Through the series of activities you organized or took part in, we collectively succeeded to pay tribute to human rights defenders who have worked relentlessly to protect human rights around our sub-region and beyond.

The year 2010 was equally the first year of OHCHR's strategic biennium 2010-2011 which saw the implementation of several activities aimed at enhancing democratic practice and promoting human rights in the sub-region. We organized trainings to build capacities of media professionals, independent elections management bodies and parliaments on their role in electoral processes and initiated dialogue with these institutions for the effective integration of human rights into electoral processes. We organized sub-regional seminars to promote the ratification of the Convention on the Rights of Persons with Disabilities and its Optional Protocol, as well as to facilitate dialogue on respect for the rights of migrants and indigenous peoples in Central Africa. I wish to acknowledge the strong mobilization and support by the Government of the Republic of Congo, the United Nations Country Team in Brazzaville and civil society organizations around the visit of the Special Rapporteur on the situation of human rights and fundamental freedoms of indigenous people to the Republic of Congo in November 2010. Our Office will continue to encourage Governments of the sub-region to extend invitations more frequently and openly to Human Rights Council special procedures mandate holders, to assist us in meeting human rights challenges we faced in our region, but also to share best practices emanating from our countries, such as the recently adopted law on the rights of indigenous peoples in the Congo.

2010 was not void of challenges as well. The assassination of renowned Congolese human rights defender Floribert Chebeya Bahizire and the situation of human rights defenders in the sub-region in general, including of those working to defend the rights of lesbians, gays, homosexuals and transsexuals, the death in detention of Cameroonian journalists Germain Cyrille Ngotta and continued reports of human trafficking negatively affected a wide range of human rights. The release of the OHCHR mapping report documenting almost a decade of human rights abuses in the DRC brought out the need for effective mechanisms in place, including on transitional justice issues, to address past violations and abuses with a view to reaching long-term stability. 2011 will largely be focused on consolidating some of the efforts initiated in 2010 around our respective five thematic priorities (fighting discrimination; promoting the rule of law and combating impunity; protecting economic, social and cultural rights; promoting democracy; and, strengthening cooperation with international and regional human rights mechanisms). 2011 is also a very important year for most countries of the sub-region who will witness the holding of elections. Presidential elections are foreseen in the Central Africa Republic, the Democratic Republic of Congo and Cameroon. This will not only put to test the competence, independence and effectiveness of elections management bodies but also the willingness of respective Governments to walk on the path of true democratic practice. We will continue our efforts to support Governments of the sub-region through these processes by building the capacities of stakeholders in addressing elections within a human rights framework. Free, fair and transparent elections as an expression of the will of the majority of the population are the only durable basis for development founded on a true culture of human rights and peace. The Office of the High Commissioner for Human Rights in Central Africa shall also continue to extend collaboration with regional and international partners in areas such combatting human trafficking, advocacy for the respect of the rights of persons with disabilities, assisting Governments of the sub-region in their efforts to fulfill their international human rights engagements encouraging accession to international and regional human rights instruments, and last but not least, providing support in the implementation of national recommendations emanating from the Human Rights Council's Universal Periodic Review process in which all Governments in the sub-region participated in 2009 and 2010.

I hope to count on your continued support and collaboration in 2011, so that together we can move forward the human rights promotion and protection agenda in the Central Africa

Once again, I wish you a happy and successful New Year 2011.

Maarit Kohonen Sheriff

Also in this edition

- **Republic of Congo: New Law on the rights of Indigenous Peoples a major step forward, says UN expert**
- **Afrique Centrale: Les défis d'un calendrier électoral chargé**
- **Human Rights Day 2010: Forum highlights the important role of human rights defenders in ending discrimination**

Lutte contre la Discrimination

Dialogue sous régional sur les migrations et les droits de l'homme

Les participants recommandent la mise en place d'un cadre sous régional de dialogue et d'harmonisation des politiques



Une vue partielle des participants lors de la cérémonie d'ouverture du dialogue sous régional

© UNCHR

Yaoundé 8 décembre 2010 – Au terme du dialogue sous régional sur les migrations et les droits de l'homme en Afrique centrale qui s'est déroulé du 6 au 8 décembre 2010 à Yaoundé au Cameroun, les participants ont adressé plusieurs recommandations aux Gouvernements, aux organisations sous régionales, aux organisations de la société civile ainsi qu'aux partenaires au développement. Au nombre de ces recommandations figure la mise en place d'un cadre sous régional permanent de dialogue et l'harmonisation des politiques de gestion des questions de migration.

Organisé par le Centre des Nations Unies pour les Droits de l'Homme et la Démocratie en Afrique centrale, le dialogue sous régional a réuni des représentants des Gouvernements et des organisations de la société civile du Cameroun, de la République du Congo, de la République centrafricaine, du Gabon, de la Guinée Equatoriale et du Tchad, ainsi que des organisations internationales et sous régionales telles que l'Organisation Internationale pour les Migrations (OIM), la Communauté Economique des Etats d'Afrique Centrale (CEEAC) et la Communauté Economique et Monétaire d'Afrique Centrale (CEMAC).

Pendant trois jours, les participants ont travaillé pour mieux diagnostiquer les causes, manifestations et conséquences des mouvements migratoires dans la sous-région et pour identifier les solutions qui s'imposent dans le respect des standards internationaux en matière de droits de l'homme.

Il faut noter que de nos jours, la plupart des Etats d'Afrique centrale font face à des difficultés liées à la gestion des questions de migrations en tant que

pays pourvoeureurs de migrants (Cameroun, Tchad, Congo), pays de destination (Guinée Equatoriale, Gabon), ou encore de transit (Cameroun, Tchad). Dans cet espace géographique, les pays stables et ceux qui connaissent une certaine prospérité économique sont devenus des pôles d'attraction de migrants venus de la sous-région ainsi que d'autres régions d'Afrique, notamment de l'Ouest, et du monde.

Les droits des travailleurs migrants, bien qu'internationalement reconnus à travers des instruments pertinents, ne sont pas pleinement mis en œuvre dans la sous-région où les Etats ont faiblement adhéré à la Convention internationale sur la protection des droits des travailleurs migrants et des membres de leurs familles et où il n'existe pas de politiques nationales ou sous régionales intégrales, conformes aux obligations internationales existantes des Gouvernements en vertu d'autres traités pertinents relatifs aux droits de l'homme. Dans ce contexte, la vulnérabilité et la marginalisation des travailleurs migrants sont accentuées par la persistance des inégalités de droits et de traitement. Ceci engendre un déficit important dans la gestion optimale des migrations et la recherche de solutions mutuellement bénéfiques dans le respect des standards internationaux de droits de l'homme.

Pour ce faire, les participants ont aussi recommandé la finalisation et la mise en œuvre des mécanismes favorisant l'effectivité de la libre circulation des personnes et des biens dans l'espace sous régional, le renforcement de la coopération sous régionale, notamment à travers la revitalisation des commissions mixtes, et avec les autres sous régions en vue d'une gestion concertée des questions migratoires dans le respect des droits de l'homme. Enfin, ils ont recommandé, au niveau national, la ratification et la mise en œuvre de la Convention internationale sur la protection des droits des travailleurs migrants et les membres de leurs familles, l'harmonisation des législations nationales conformément aux normes internationales de droits de l'homme et l'adoption ainsi que la mise en œuvre de politiques nationales de gestion des migrations basées sur l'approche des droits de l'homme.

CNUDHD

Human Rights Day 2010

Forum highlights the important role of human rights defenders in ending discrimination

Yaoundé 10 December 2010 – The Central Africa Regional Office of the High Commissioner for Human Rights joined the world wide celebration of Human Rights Day 2010 with a series of activities amongst which the organization of a sub-regional forum on human rights defenders who act to end discrimination. Under the slogan "Speak Up, End discrimination", six human rights defenders from Cameroon, Chad, Congo, Equatorial Guinea and Gabon shared their experiences with more than 150 guests representing the Government, diplomatic community, international organisations and civil society organizations in Cameroon. These human rights defenders covered different areas of discrimination including against women, on the basis of sexual orientation, against persons living with disabilities, against refugees and internally displaced persons and in other pertinent areas. They also touched on discrimination in relation to economic, social and cultural rights as well as in civil and political rights in their respective countries.

This forum equally sought to pay homage to human rights defenders, for the persistence in their work notwithstanding the serious challenges and risks they face daily. To the same effect, a video on human rights defenders produced by

the Office of the High Commissioner for Human Rights was diffused.

The event also gave the opportunity to CARO's Regional Representative Maarit Kohonen Sheriff to explore the important role of human rights defenders in her opening and closing remarks, calling on everyone to contribute to the promotion and protection of human rights as there is no particular status for a human rights defender. "We are all called upon to be human rights defenders" she said.

One of the important highlights of this year's celebration was the production of a special edition of the Centre's bi-monthly publication on human rights and democracy "Rights & Democracy Focus" particular devoted to human rights defenders in the sub-region. This edition which is also found online at www.cnuhd.org/rdfocus.pdf profiled human rights defenders who have done extraordinary work over the years to end ...*continued on Page 3*

Continued from page 2 ...discrimination and promote human rights. In terms of support to other key stakeholders, the Centre handed over a major stock of documentation and outreach material to the North West branch of the Cameroonian National Commission on Human Rights and Freedoms as support to the creation of their Documentation Centre. In the handing over ceremony at the National Commission's Headquarters in Yaoundé, Chairman Dr. Chemuta Divine Banda commended CARO's continuous support and expressed the wish for more of such exemplary collaboration in the future and with other institutions. He said CARO's show of concern for the growth of the National Commission was adequate testimony of its commitment to instill a veritable culture of human rights in Cameroon and the sub-region at large.

The Centre also provided significant support in documentation and outreach material to several requesting NGOs and institutions who organized activities to commemorate Human Rights Day 2010. The Catholic University of Central Africa, Lycée Awae, Cercle des Femmes Actives pour la Paix et le Progrès (CEFAP) ladies circle and Nouveaux Droits de l'Homme Cameroon were some of the beneficiaries.

At the national level, the official commemoration of Human Rights Day 10 December 2010 was led by the National Commission on Human Rights and Freedoms, in collaboration with the Centre and Sightsavers.

The Commission hosted this year's official ceremony at the National Assembly of Cameroon. The United Nations Resident Coordinator, Mr. Thierry Mertens, delivered the message of the United Nations Secretary-General, whilst CARO's Regional Representative read the message of the United Nations High Commissioner for Human Rights on the occasion. Following the official commemoration, a sensitization session was offered to parliamentarians on their key role in the promotion and protection of human rights in the country. During the training workshop, the Centre made presentations on the international and regional frameworks and mechanisms for the protection of human rights defenders. CARO also hosted a human rights outreach materials stand.

UNCHRD

Fight against discrimination

Republic of Congo: New law on the rights of indigenous peoples a major step forward, says UN expert

14 January 2011- At the end of his visit to the Republic of Congo, the United Nations Special Rapporteur on the rights of indigenous Peoples commended the Congolese authorities for their efforts towards protecting the rights of the marginalized indigenous peoples. In a press statement issued following the adoption of the new law on indigenous peoples by the Congolese parliament and the Senate on 30 December 2010, Mr. James Anaya said "This marks a significant step in recognizing and protecting the rights of marginalized indigenous peoples of the country, including groups such as the Baaka, Mbendjele, Miskaya, Luma, Gyeli, Twa and Babongo, which collectively have been known as Pygmies". This makes the Republic of Congo the first country in Africa to provide specific legal protection for its indigenous peoples.

IRIN quoted the Chairman of the Association for the Protection and Promotion of Indigenous Peoples Jean Ganga as saying "We are looking forward to the implementation of this law because we know it will change many things, especially with regard to our emancipation".

Almost seven years in gestation, the government-backed bill will take effect once signed into law by the President. The Special Rapporteur said he expects early promulgation of the law and necessary implementing legislation to be adopted soon. Effective implementation of the law, he stressed, will require a strong and concerted effort by Government authorities at all levels, especially in light of the extreme circumstances of disadvantage that indigenous peoples in Congo still face. He urged the Government to ensure that the law is implemented in accordance with relevant provisions of international human rights instruments, including the United Nations Declaration on the Rights of Indigenous Peoples*.

Indigenous people make up about 10 percent of Congo's population



Journée internationale des peuples autochtones 2010:
Expositions des photos par le CNUDHD à Brazzaville

and live in almost all regions of the country. The new law aims to counter their chronic marginalization, manifested in their exclusion from the education system and high levels of illiteracy, and lack of access to state services such as health facilities.

"With this Act, indigenous people will be protected and enjoy the same rights as the Bantu. They will cease to be [treated as] subhuman. In the past the Africans in South Africa experienced a state of slavery, as blacks did in the United States. It was the same for Congo's indigenous people. The new law will change all this," said Joseph Kignoumbi Kia Mboungou, a senior official in parliament.

"This legislation is a major innovation, a revolution in the rights of indigenous people and the Bantu. It corrects the wrongs that were in place," stated Valentin Mavoungou, Director of Human Rights at the Congolese Ministry of Justice and Human Rights, told IRIN.

"The law mandates punishment and fines against anyone who uses indigenous persons as slaves," said Roch Euloge Nzobo, programme manager of the Congolese Observatory of Human Rights. He also explained that the law was so long in the making partly because of certain "prominent people, mainly politicians, who held the view that indigenous people should not have the same rights as others and they should continue using them as slaves. But the law prohibits slavery and servitude."

By UNCHRD with reports from IRIN

* <http://www.un.org/esa/socdev/unpfii/en/drip.html>

Promotion de la démocratie

Afrique Centrale

2011 : Les défis d'un calendrier électoral chargé

Yaoundé 9 février 2010 - Cinq pays de la sous-région sont concernés par des élections au cours de l'année 2011. Le Tchad aura le plus grand défi d'organiser trois types d'élections qui auront un grand rôle à jouer dans la stabilisation de ce pays en proie depuis quelques années à des conflits. En effet, les élections législatives auront lieu le 20 février suivies par les élections locales le 27 mars et l'élection présidentielle le 8 mai 2011. Le Gabon organisera des élections législatives le 23 avril et la République Démocratique du Congo quant à elle organisera des législatives en juillet avant l'élection présidentielle de novembre. Au Cameroun, l'élection présidentielle est prévue en octobre 2011.

La République Centrafricaine (RCA) a été le premier pays de la sous-région à démarrer ce calendrier électoral à travers l'élection présidentielle du 23 janvier dernier. Cette élection a connu la victoire pas encore validée par la Cour Constitutionnelle, du Président sortant François Bozizé. L'opposition centrafricaine n'a pas tardé à demander l'annulation du scrutin pour des raisons de fraude selon elle.

Loin d'être un mauvais signal pour les autres échéances à venir, car la cour constitutionnelle n'a pas encore proclamé les résultats définitifs, la population de la sous-région et la communauté internationale attendent de voir la concrétisation du discours de démocratisation et de bonne gouvernance tenu par les leaders politiques en place. Ces élections montreront également l'engagement des leaders politiques de la sous-région à sortir définitivement leurs pays de crises et autres instabilités qui les minent.

La situation en République Centrafricaine : Un processus électoral laborieux et difficile

Le chef de l'Etat sortant François a été réélu au 1er tour avec 607.184 voix, soit 66,08% des suffrages, selon les résultats provisoires annoncés le mardi 1^{er} février par la Commission électorale indépendante (CEI) qui a déclaré que les élections s'est sont déroulés normalement et dans le calme avec un taux de participation de 54,1%. L'Opposition quant à elle, estime que plusieurs facteurs portent à croire que tout n'était pas en place pour garantir une élection sans fraude. L'ex-président Ange-Félix Patassé, est arrivé en deuxième position avec 184.716 voix soit 20,10% des suffrages, suivi de l'ancien Premier ministre Martin Ziguélé avec 6,46%, l'économiste Emile Gros-Raymond Nakombo avec 4,64% et l'ex-ministre de la Défense et représentant de l'ex-rébellion de l'Armée populaire pour la restauration de la dé-

mocratie et le développement (APRD) Jean-Jacques Demafouth avec 2,72%.

Le groupe national des observateurs électoraux, qui coordonne le travail de 500 observateurs nationaux, a cité plusieurs irrégularités de procédure et des violations du code électoral par certains candidats et leurs sympathisants, mais il n'a pas rendu de jugement sur la crédibilité générale du scrutin.

Le mardi 8 février 2011, le porte-parole du Secrétaire Général de l'ONU a déclaré à la presse que l'organisation continue de suivre de près le processus, via son Bureau intégré pour la consolidation de la paix dans ce pays (BINUCA) qui a coordonné le soutien de la communauté internationale à la Commission électorale centrafricaine. Monsieur Martin Nesirky a indiqué que « depuis l'annonce des résultats provisoires des élections présidentielles, le Représentant spécial du Secrétaire Général dans le pays a encouragé les autorités à répondre aux allégations d'irrégularités de manière transparente ». Il a également invité « les candidats ayant des griefs à suivre les procédures légales établies pour introduire des recours et la Commission électorale indépendante à communiquer sur les décisions concernant les bureaux de vote ». L'Organisation des Nations Unies a également appelé la Cour constitutionnelle de la République Centrafricaine « à jouer pleinement son rôle, avec impartialité, comme prévu par la Constitution ».

En ce qui concerne les législatives du 23 janvier également, vingt-six membres du Knk (parti du Président François Bozizé), ont été élus députés dès le premier tour du scrutin qui mettait en jeu les 105 sièges de l'Assemblée. Selon les résultats annoncés lundi par la Commission électorale indépendante (CEI), trente-cinq candidats ont été élus dès le premier tour dont 8 indépendants y compris des proches du parti au pouvoir mais également un membre du Mouvement de libération du peuple centrafricain (MLPC, opposition) de l'ancien Premier ministre et candidat à la présidentielle Martin Ziguélé.

Par le CNUDHD avec les éléments de IRIN news

*Cameroun, Gabon, République Centrafricaine, République Démocratique du Congo et le Tchad

Afrique Centrale — Calendrier électoral 2011

Réf	Pays	Elections Présidentielles	Elections législatives	Elections locales
1	République centrafricaine	23 janvier	23 janvier	
2	Cameroun	Octobre		
3	Gabon		23 Avril	
4	République Démocratique du Congo	27 Novembre	27 Novembre	
5	Tchad	8 mai	13 février	27 mars

Rights & Democracy Focus est également disponible en ligne sur www.cnudhd.org